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Johanka : Díky projektu 

 Příběhy našich 

 sousedů jsme se 

 seznámili s 

 významným 

 pamětníkem 

 Zbyňkem 

 Čeřovským, který 

se narodil 13. července 

 1931 v Hořicích v 

 Podkrkonoší. Jeho 

 snem, už od dětství, 

bylo létání, a proto v roce 1949 vstoupil do armády, což byla jediná možnost jak 

se dostat ke své lásce – letadlům. 

 

Vstup č. 1 : „Absolvoval jsem tři roky základního výcviku. V roce 1952 jsem byl 

 jmenovaný poručíkem. Nastoupil jsem na rok do útvaru, leteckého, a 

 potom jsem byl přemístěn na vojenskou akademii, která se tehdy 

 jmenovala Vysoká válečná škola“ 

 

Ada : Pan Čeřovský byl v srpnu 1968 náčelníkem štábu a také zástupcem

 velitele 30. stíhacího pluku v Hradci Králové. Začátek sovětské okupace 

 prožívali vojáci, dle slov pana Čeřovského, jako zradu. 
 

Vstup č. 2 : „Hlavní funkcionáři byli informováni o této akci a zradili nejen 

 nás, ale i všechny občany“ 

 

Johanka : Během okupace byl zbaven funkce zástupce velitele letiště a 

 přemístěn na jiné působiště, což bylo jejich cílem. Dále nám pan 

 Čeřovský vyprávěl, jaký byl záměr nadřízených.   

 

Vstup č. 3 : „Ten cíl zpočíval v tom, aby všichni lidé, kteří se jaksi 

 zkompromitovali s okupací, s tím že odmíti okupaci, tak nás začali 

 přemisťovat tak, aby přerušili vztahy k těm svým podřízeným a 

 nadřízeným. Prostě začalo obrovské přemisťování jednotlivých lidí. 

 Pokračovalo to dál tím způsobem, že jsme začátkem příštího roku byli 

 dáváni do takzvané „Kádrové dispozice“, to znamená, nechali nás doma, 

 zakázali nám přístup na pracoviště a dali nám poloviční plat. Zabránili 

 tomu, abychom si podali žádosti o propuštění, protože podle tehdejších 

 zákonů voják, který požádal o propuštění z armády, měl nárok na 

 odstupné a výslužný“ 

 

 

Natáčení rozhovoru 



 

Ada : V roce 1976 byl zatčen a převezen k výslechu na Státní bezpečnost. Byl 

 obviněn z narušování voleb a převezen do Jáchymova. 

 

Vstup č. 4 : „A tam se začal odehrávat takový velký kolotoč, takže já jsem tam 

 strávil asi šest měsíců v těch příšerných podmínkách. Byla zrovna zima a 

 pustili mě podmíněně v únoru, do té doby než Krajský soud v Ústí nad 

 Labem vynesl rozsudek, a odsoudili mě k trestu odnětí svobody v trvání té 

 doby kterou jsem strávil ve vazbě ve věznici Jáchymov. Odvolání nemělo 

 žádný smysl“ 

 

Johanka : Po propuštění z věznice roku 1977 jel pan Čeřovský podepsat 

 Chartu77. Po podepsání Charty začal se skupinou spolupracovat. Po té ho 

 předvolali na krajskou správu státní bezpečnosti. Pokud by nepožádal o 

 okamžité vystěhování, tak ho znovu uvězní. Rozhodli se tedy emigrovat 

 do Německa. 

 

Vstup č. 5 : „Příjdete tam, nemáte nic, ubytujou vás na náklady, dávaj vám tři 

 sta marek měsíčně, aby jste neumřeli hlady a musíte udělat jednu věc – 

 naučit se jazyk, chcete-li dostat zaměstnání“ 

 

Ada : Před vystěhováním rodiny Čeřovských byla v rámci činnosti statní 

 bezpečnosti vyhlášena přísně tajná akce Norbert, zaměřena proti 

 odpůrcům režimu. 

 

Vstup č. 6 : „Byl to seznam osob, doporučených zařízením do jednotné 

 centrální evidence představitelů a  exponentů pravice v armádě, 

 bezpečnosti, soudech 

a  prokuraturách a do 

této  akce Norbert bylo 

 zařazeno asi šest tisíc 

 občanů. Samozřejmě 

mezi  tím jsem byl zařazen 

taky  já a celá řada lidí. Ta 

akce  Norbert měla čtyři 

takové  stupně – lidé, 

kteří byli  zařazeni do 

první skupiny  byli při 

této akci okamžitě 

 zastřeleni. Lidé, kteří 

byli  zařazeni do druhé 

skupiny,  tam jsem byl 

zařazen i já,  byli 

 

Editace reportáže 



zatčeni, odvezeni do jednoho z těch koncentračních táborů a tam zastřeleni. 

Lidé ve třetí skupině byli zatčeni a odvezeni do koncentračních táborů a lidé ve 

čtvrté skupině byly zatčeni a odvezeni do těchto táborů s cílem převýchovy. 

Nikdo nebyl za tuto akci, přestože do dnešní doby ještě  někteří lidé co se na 

tom podíleli jsou živi, nebyl stíhán, nebyl obviněn. To byl normální holocaust“ 

 

Johanka : Po návratu do republiky mu bylo navráceno občanství, hodnost 

 majetek. I přes to, že pan Zbyněk Čeřovský prožil krušná léta svého 

 života, dokázal s námi pracovat na tomto projektu a obohatit nás o mnoho 

 zajímavých

 informací. 

 

 

Po náročném dni 


